
صفحه 7
دوشنبه 30 دی 1392 

18 ربیع الاول 1435 - شماره  20691 tasvirroz@kayhan.ir

ابراهیم حاتمی کیا )فیلمساز( یدالله صمدی )فیلمساز(      سلحشور )فیلمساز(   امیر قویدل )فیلمساز( جواد اردکانی )فیلمساز(شهید آوینی )فیلمساز(مجید مجیدی )فیلمساز(علی نصیریان )بازیگر(جمال شورجه )فیلمساز( رسول ملا قلی پور )فیلمساز( پروانه معصومی )بازیگر(محمد کاسبی )بازیگر( جهانگیر الماسی )بازیگر( داود میرباقری )فیلمساز( پرویز شیخ طادی )فیلمساز( شهریار بحرانی )فیلمساز(

فیلم »راه نجات« داستان کودکان غزه است. این فیلم اولین ساخته بلند 
سینمایی راما قویدل است که در اولین تجربه سینمایی خود، به کودکان 
مظلوم غزه پرداخته است.کودکان پرورشگاهی به نام »بهشت« در غزه، همه 
کسانشان را در حمله  های ارتش اسرائیل از دست داده اند و حالا با حمله ای 
تازه به دنبال راهی برای خروج از شهر هستند. »مها«)نادین سلامه( به همراه 
مادر و خاله اش »نبیله« )با بازی امانه والی( از کودکانی که همه خانواده شان 
را در حمله های متعدد اسرائیلی ها از دست داده اند، نگهداری می کنند. در 
اولین اقدام، مها به همراه برادرش برای فرار از تونل های زیرزمینی کنده شده 
توسط مبارزان فلسطینی استفاده می کنند. اما عملیات نجات لو می رود و 
تونل بمباران می شود. در اثر این حادثه عماد برادر کوچک مها که بیماری 
تنگی نفس دارد، هوای غبارآلود تونل را تاب نمی آورد و کش��ته می شود. 
شوک حاصل از حادثه تونل و کشته شدن عماد که مورد علاقه  بسیار او 

بوده است، باعث اختلال موقت در حافظه مها می شود.
مها که دختر جوانی اس��ت و پیش از این حادثه با عش��ق به نامزدی 
جوانی به نام »مالک« )با بازی وس��یم الرجبی( در آمده، حالا حتی او را 
هم نمی شناسد. صحنه دیدار مالک و مها در بیمارستان لحظه غمگینی 
را ب��ه نمای��ش می گذارد. وقتی که مالک با چش��م های پر از اش��ک از او 
می پرس��د: »منو یادت نمی آد؟« در صحنه دیدار در بیمارس��تان، متوجه 
نارضایتی نبیله با ازدواج این دو می ش��ویم. وقتی که خاله خانم با دیدن 
مالک از او می خواهد که اتاق را ترک کند و با تردید سوال می کند: »اصلا 
تو از کجا خبردار ش��دی که این اتفاق افتاده؟« مالک که دلشکسته تر از 
آن اس��ت که در بیمارس��تان بماند آنجا را ترک می کن��د اما در روزهای 
آین��ده دورادور ب��ه مراقبت از آنها ادامه می ده��د.  مها به همراه خاله به 
پرورش��گاه کم جمعیت ش��ان بر می گردند. جایی که کودکان از بازگشت 
مربی مورد علاقه ش��ان بسیار خوش��حالند.  مها در بازگشت به پرورشگاه 
هیچ کدام از بچه هایی را که زمانی بس��یار دوستشان می داشت، به خاطر 
نمی آورد. او خاله اش را هم نمی شناس��د و به یاد نمی آورد که برادرش را 
در هنگام ریزش تونل از دست داده است. با اینکه افسرده و مغموم است 
اما دلیلی برای این غم به یاد نمی آورد و مهربانی های کودکان پرورشگاه 
هم اثرات شوک عظیمی که به او وارد شده را از حافظه اش پاک نمی کنند. 

تاریخ »قم« در مستند »میراث جاودان« 
به تصویر کشیده شد

مستند »میراث جاودان« با نگاهی متفاوت به شهر »قم« آماده 
نمایش شد.

عباس صالح مدرسه ای، پژوهشگر و کارگردان مستند »میراث 
جاودان« در گفت وگو با خبرنگار کیهان گفت: در س��اخت مستند 
تاریخی، تلاش بر این بود که بر مس��تندات تکیه ش��ود و خارج از 
اصول تحقیق و پژوهش قدمی برداشته نشود. چراکه معتقدم نگاه 
به تاریخ باید براساس پژوهش باشد. از طرفی مستند پژوهش محور 

نیاز امروز جامعه ماست.
وی درباره اهمیت پرداختن به ش��هر قم در این فیلم مس��تند 
اظهار داش��ت: منطقه قمرود -که امروز ش��هر قم نامیده می شود- 
حوزه ای کهن از تمدن ایرانی است که گروه های متعدد و متنوع 
انسانی در آن سکنا گزیدند. با ورود اسلام به ایران نیز، قم به یکی 
از کانون های اصلی تش��یع تبدیل شد. اما نکته جالب توجه درباره 
قم، نقش تاریخی آن است که از همان آغاز سکونت انسان تاکنون 
بی هیچ تغییری باقی مانده است. مستند »میراث جاودان« تلاش 

می کند تا به بازخوانی این نقش تاریخی بپردازد.
صالح مدرس��ه ای ادامه داد: این فیلم مستند از چهار قسمت 
تشکیل شده است. قسمت اول از آغاز سکونت انسان تا دمیدن آفتاب 
اسلام در این منطقه را مطالعه می کند. قسمت دوم به تأثیر حضور 
حضرت معصومه )س( در ش��هر قم می پردازد. در قسمت سوم به 
نقش شهر قم در وقایع تاریخ معاصر و به ویژه انقلاب اسلامی پرداخته 

می شود و قسمت چهارم هم به جغرافیای این شهر می پردازد.
گفتنی است، مستند »میراث جاوید« به سفارش مرکز سیمای 

استان های سیما تهیه شده است.
رونق فعالیت دلالان در سینمای مستند

 یک مس��تند س��از درباره نقش واس��طه ها در تهیه کنندگی 
س��ینمای مس��تند، گفته است: با حذف واس��طه ها از این حوزه و 
ش��ناختن تهیه کنندگان واقعی در س��ینمای مستند و همچنین 
واگذار کردن امتیاز پخش به صورت حرفه ای به خود تهیه کننده 

می توان به آینده سینمای مستند امیدوارتر بود.
پژمان مظاهری پور درباره مخاطبان سینمای مستند، تصریح 
کرد: سینمای مستند مخاطبان خود را دارد. برای مثال در سینما 
حقیقت سالن ها مملو از جمعیت بود که این خود نشان از اهمیت این 
بخش برای مخاطبان دارد، اما همانطور که نمی شود اثر یک نقاش 
درجه یک را در گوشه خیابان به فروش رساند فیلم های مستند را 
نیز نمی شود در هر سالنی به نمایش گذاشت. البته در حال حاضر 
خانه هنرمندان، پردیس قلهک، و... نمایش فیلم مس��تند را انجام 
می دهند که باید گسترش پیدا کند. من معتقدم هرچیزی باید در 
زمان و مکان خود اتفاق بیفتد، فیلم مستند نیز باید در سالن های 

خاص برای مخاطبان خاص خود به نمایش گذاشته شود.
وی در گفت وگو با سینماپرس خاطر نشان کرد: مهم ترین بحث 
در سینمای مستند داشتن سرمایه است، این نبود سرمایه موجب 
بیکاری و بیکاری فیلمس��ازان نیز موجب از رونق افتادن سینمای 
مس��تند می شود، فیلمسازان مطرحی هستند که طرح برای تولید 
دارند اما به دلیل نداشتن سرمایه قادر به ساخت فیلم خود نیستند، 
بنابراین عدم وجود این س��رمایه مهم ترین دلیل کاهش کیفیت در 

سینمای مستند شده است.

ای��ن روزها صحبت از زندگی دوم )Second Life( بس��یار فراگیر 
ش��ده است. زندگی که انسان ها در ساحت مجاز )Virtual( دارند. مجاز 
را برابر با غیر حقیقت بدانیم. امر مجازی، امری حقیقی نیست. پس زندگی 
دوم یا همان زندگی مجازی، زندگی حقیقی نیست. ولی زندگی مجازی 
شباهت های بسیار جادویی به عالم واقع دارد و همین جادو انسان ها را فریب 
می دهد، از همین روس��ت زندگی دوم تبدیل به حقیقت لاینقطع دنیای 
امروزه شده است. زندگی دوم همانند سراب است. سراب هم هست و هم 
نیست و انسان مجازی شده بین این هست و نیست سرگردان است. در این 
یادداشت سعی می کنم درباره چرایی شکل گیری زندگی دوم بیندیشم؛ 
که چرا آدم ها از زندگی حقیقی به زندگی مجازی پناه می برند؟چرا زندگی 
مجازی روزبه روز در حال گسترش است؟چرا زندگی دوم که زندگی حقیقی 
نیست، در حال تبدیل شدن به شیوه مرسومی از زندگی کردن است؟ تو 
گویی که زندگی دوم زندگی اصیل است، نه هیچ چیز دیگر. آیا از بی معنایی 
و بی حقیقتی زندگی اول به عالم با معنی زندگی دوم پناهنده شده ایم؟ 
آیا زندگی مجازی س��بک اصیل زندگی در آینده خواهد بود؟با گسترش 
روزبه روز ماهوراه  ها،فضاهای مجازی اینترنتی و... که در لایه های مختلف 
اجتماعی رسوخ پیدا می کند. آیا در آینده نه چندان دور زندگی مجازی، 

زندگی حقیقی نمی شود و زندگی حقیقی، زندگی مجازی؟
هیچ امری بدون رضایت انجام نخواهد شد و قطعاً افرادی که این سبک 
زندگ��ی را برای خود در پیش می گیرند،از این نحو زندگی رضایت دارند. 
محیط های مجازی چه فضایی را درست می کنند که انسان در آن احساس 
رضایت و سرخوشی می کند؟ دلیل این رضایت چیست؟ سرخوشی، غفلت 
از خویشتن حقیقی، جدا شدن از واقعیت های پیرامون زندگی یا خستگی 
از عالم حقیقی، هر کدام می تواند دلایلی برای شکل گیری رضایتمندی در 
زندگی دوم باش��د. اما شاید موارد بر شمرده را بتوان در »سیر در اوهام« 
خلاصه کرد. زندگی در وهمیات و تخیلات هم هیچ گاه حقیقی نیس��تند 
بلکه کاملًا دروغین هستند. فضای مجازی بیشتر از هر جای دیگر اجازه 
می دهد، آنچه در وهم و تخیل نفسانی انسان می گذرد که در دنیای واقعی 

بدان ها دست پیدا نمی کنیم در عالم دروغین مجازی سراغ آن ها برویم.
ش��خصیت حقیقی انسان دیجیتالی شده،پر از کاستی هایی است که 
تنها در زندگی مجازی شخصیت رویایی خود را پیدا می کند.انسان مدرن 
ضعف ها و انسانیت خویش را در آواتارها )شخصیت های مجازی( فراموش 
می کند.آواتار در اندیشه هندویی معنای تجسد یک روح خدایی و نجات 
دهنده بشردرقالب کالبد انسانی است. چیزی نزدیک به معنی انسان کاملی 
که در تفکر اسلامی است.به آواتارهای روبه گسترش یافته جامعه مجازی 
امروز دقت کنید. چون انسان ها در حقیقت به کامل بودن و ایده  آل های خود 
نمی رسند، در مجاز به دنبال رویاهای زندگی واقعی خود می گردند، هرچند 
در غالب آواتاری دروغین دوست دارند بدان برسند، به خاطر همین است 
 )2009,Avatar( آواتار بسیار با حقیقت زندگی شان فرق دارد. فیلم آواتار
جیمز کامرون مورد خوبی برای درک دقیق تر این موضوع اس��ت. وقتی 
که جیک سالی قهرمان اصلی داستان، از کالبد انسانی فلج و ضعیف خود 
دست می شوید و در مراسم آیینی حلول به جسم ناوی منتقل می شود و 

منجی و قهرمان سیاره پاندورا می شود.
 زندگ��ی مجازی، زندگی قهرمان ش��دن در عین ناتوان و فلج بودن 
مانند جیک س��الی فیلم آوارتار اس��ت. اگر جمله س��ارتر که گفت: »اگر 
یک انس��ان فلج؛قهرمان رشته دو نش��ود خودش مقصر است« در دنیای 
حقیقی ش��کل پیدا نکن��د، حداقل زندگی دوم چنی��ن امکانی را فراهم 
می کند. زندگی دوم،زندگی رویاهاس��ت، همانند شهربازی برای کودکان 
ش��یفته به بازی و س��رگرمی است. فضایی که انس��ان می خواهد خود را 
در خوش��ی، غفلت،هیجان، اضطراب، عیش و ... خفه کند. دنیای جدید، 
دنیای شهربازی هاست. دنیای جدید، روزی در این عشرت طلبی ها رو به 

فزونی اش، نابود خواهد شد. 
برخی از تحقیقات نش��ان می دهد اکثر اطلاعات درباره زندگی دوم 
افراد را اطلاعات دروغین تشکیل می دهد؛ لذا یکی از علت های پناه آوردن 
انسان ها به زندگی دوم این است که بسیاری از آرزوهای را که در زندگی 
حقیقی بدست نمی آورند را در زندگی مجازی می توانند بدان دست پیدا 
کنند.اگر بین خواسته های انسان در زندگی حقیقی با آنچه واقعیت جاری 
زندگی او را تشکل می دهد، شکاف و فاصله ایجاد شود، قطعاً انسان ها در 
زندگی مجازی به جستجوی آن خواست ها و نیازها حرکت خواهند کرد 
و ی��ک خود ارضای��ی کاذب را پیش خواهند گرفت که حداقل در فضای 
دروغین بتوانند بدان دست پیداکنند؛لذا زندگی دوم اصالت بیشتری پیدا 

خواهد کرد.
زندگی دوم، زندگی در عالم اشباح آواتاری است که عالم تکنولوژیک 
برای ما خلق می کند. شبح های آواتاری که همیشه شبیه سازی شده، کپی، 
مصنوعی و قلابی خواهند ماند. شبح هیچ گاه تبدیل به اصل نخواهد شد. 
تکنولوژی انس��ان را در هاله و سرابی از واقعیت قرار می دهد. سراب های 
جاده را که می بینیم، هر چقدر نزدیک می شویم، از آن دور می شویم، اما 
باز سراب بعدی دعوتمان می کند که او را باور کنیم. یا شاید بتوان گفت 
نس��بت انسان با تکنولوژی نسبت انسان تش��نه با آب دریای شور است.
هرچقدر انسان تشنه از آب دریا بنوشد باز هم تشنه تر خواهد شد و باز هم 
آب خواهد نوشید، در حالی که هنوز تشنگی را به همراه دارد آن قدر آب 
خواهد نوشید که هلاک خواهد شد. دنیای مجازی همانند دریای شوری 
است که احساس می کنید، آب نوشیده اید، اما باز هم تشنه هستید، اما میل 
شما ارضاء نشده است، چرا که در عالم اشباح گیر کرده اید. آن قدر در این 
دنیای اشباح و ارتباطات مجازی سرگردان خواهیم بود، تا هلاک بشویم. 
دنیای تکنولوژیک، دنیای شتاب و عجله است و این شتاب سرسام آور 
باعث دلهره و اضطراب شده است. انسان نیاز به سکون و آرامش دارد. نیاز 
به تأمل درک کردن خود و دیگران. چون این تأمل و تفکر در عالم واقع 
و شخصیت های حقیقی محقق نمی شود، در عالم مجازی و آواتاری بدان 
می خواهیم دست پیدا کنیم.آیادر سرعت می توان اندیشه کرد؟ تکنولوژی 
قرار را از انسان ربوده است و فرصت تأمل به او نمی دهد که بداند زندگی 

اول چیست، زندگی دوم چیست؟ 
تکنولوژی همیش��ه ب��رای حقیقت های دنیا، بدی��ل و جایگزینی را 
ش��کل می دهد. تکنولوژی مدام به انس��ان نویدهای تازه برای راحت تر 
شدن،سریع تر و بهتر انجام دادن کار می دهد و این عطش سیری ناپذیر 
انس��ان را بی قرار کرده است. دهشتناک ترین اتفاق ممکن برای زندگی 
انس��ان این اس��ت که در رفاه و آس��ایش کامل زندگی کند و کارها را 
تکنولوژی انجام دهد. آن زمان انس��ان به پوچی، بی هدفی، افس��ردگی 
خواهد رسید. انسان با تلاش و مبارزه با موانع و مشکلات است که زنده 

است و زندگی می کند.
ادامه دارد ...

نام هادی مقدم دوس�ت را قبلا ب�ا فیلم »بی پولی« و به ویژه 
س�ریال »وضعیت سفید« شنیده ایم. آثاری که او در تولید آن ها 
نقش فیلمنامه نویس را برعهده داش�ت و قابلیت های خود را در 
این عرصه نشان داده بود. مقدم دوست، حالا با نخستین فیلم خود 
»سر به مهر« از ورود یک  استعداد جدید در زمینه کارگردانی هم 
خبر می دهد. در یک روز سرد که او گرم نوشتن فیلمنامه نخستین 

سریال خودش بود به سراغش رفتیم. 
***

- فیلم »س�ر به مهر« هم در جش�نواره فجر پارسال و هم در 
اکران عمومی با استقبال نسبتا خوبی مواجه شد. تصور می کردید 
نخس�تین فیلم س�ینمایی کارنامه کارگردانی شما تبدیل به یک 

اتفاق خاص شود؟
راس��تش را بخواهید ارزیابی خیلی دقیقی از اینکه چه اتفاقی برای 
این فیلم رخ خواهد داد نداش��تم اما این را هم اطمینان داش��تم که فیلم 

بی اهمیت و گم و گوری نمی شود. 
- چرا مطمئن بودید؟

از چن��د جهت؛ یکی اینکه فیلم برای خودم خیلی هیجان انگیز بود 
و دیگ��ر اینک��ه به حال و هوای تجربیات قبل��ی ام نزدیک بود. همچنین 
می دانس��تم عناصری در ظاهر و باطن فیلم هس��ت که برای منتقدان و 
تماش��اگران جذابیت دارد وایجاد بحث می کند.البته این موضوعی فارغ 
از پسند و رضایتمندی منتقدان و مخاطبین است. در مورد رضایتمندی 
بای��د آمار دقیقی  داش��ت و باید بیش��تر منتظر نتایج مان��د اما در مورد 
بحث  انگیز بودن تا این جا »سر به مهر« اثر خاموشی نبوده وایجاد گفت 

وگو کرده است.  
- بعد از جشنواره یکی از نشریات گفته بود که »سر به مهر« 
یک فیلم سفارشی است و دلیلش هم این بود که در این فیلم به 

نماز پرداخته می شود. آیا واقعا این فیلم سفارشی است؟
اگر سفارشی بودن را این بدانیم که سرمایه گذار فیلم، جایی غیر از 
بخش خصوصی اس��ت، نه! فیلم کاملا با سرمایه بخش خصوصی ساخته 

شده است. 
- موضوع و مضمون فیلم چطور؟ جایی به ش�ما سفارش کرد 

که فیلمی درباره نماز بسازید یا نظر خودتان بود؟
سوژه »آدمی که شهامت ابراز نماز خواندن خود را ندارد« نقطه شروع 
فیلم نامه بود. موضوع نماز هم در هس��ته اولیه فیلمنامه قرار داش��ت  و 

این هسته اولیه که ارتباط ذاتی با نماز داشت توسط خودمان پیدا شد.
چطوری به این سوژه برخوردید؟

یک روز با آقای حمید نعمت الله درحال صحبت بودیم که این کاراکتر 
به خاطرمان رسید؛ "آدمی که شهامت نماز خواندن ندارد" و گفتیم این 
موضوع قش��نگی است و می توان براساس آن یک فیلمنامه نوشت. آنجا 
به غیر از من و آقای نعمت الله، فرد دیگری نبود که بخواهد به ما سفارش 

بدهد! یعنی این اتفاق کاملا در فضای شخصی ما شکل گرفت.
- یعنی ش�خصیت »صبا« براس�اس نمونه ای واقعی ش�کل 

گرفته است؟
بله، واقعی بود. ما اول یاد آدمی افتادیم که شهامت نداشت نماز خواندن 
خ��ودش را ابراز کند! بع��د یادمان افتاد که مثل این آدم افراد دیگری هم 
هستند که این مشکل را دارند. تبدیل شدن این آدم به فیلمنامه نیاز به 
کشمکش و منازعه لازم برای داستان را داشت. برای این منازعه ایده های 
مختلفی به ذهنمان رسید، اما در نهایت به این رسیدیم که این آدم باید 
طوری باشد که به رغم خجالت مجبور است که نمازش را هم بخواند. به 
این ترتیب، موقعیت نمایشی عهد و اضطراب در فیلم پیدا شد. یعنی آدمی 
که عهد بسته، اما برای عمل به تعهد خود اضطراب دارد. خُب این منازعه ای 
درونی و جذاب و درگیر کننده بود. مرحله بعدی کار ایجاد شرایط عهد بود 

 ساغر فروتن

طوفان در پرورشگاه بهشت

درباره فیلم »راه نجات«؛ داستان کودکان غزه

گفت وگوی کیهان با هادی مقدم دوست، کارگردان فیلم »سر به مهر«

دگرگونیدرموقعیت
عهدواضطراب

* من سال ها وبلاگ های دخترهایی مثل »صبا« که از سن ازدواجشان می گذرد را می خواندم و می دیدم که در 
ابتدای جوانی چقدر شاداب و با نشاط هستند و بعد از گذشت چند سال آدم های خسته و بحران زده ای می شوند.  

سفردرسرزمیناشباح

 محمد امین نوروزی

تاثیر»زندگی دوم« یا همان»زندگی دیجیتالی« بر بشر

* وقتی می خواهیم فیلم 
دینی بسازیم مانند این است 

که می خواهیم یک عمل 
دینی انجام دهیم. اگر موقع 

ساخت فیلم مثل یک مسلمان 
فکر و رفتار کنیم، فیلممان 
دینی می شود و سطح دینی 
بودن فیلم هم طبعا برابر با 

سطح ایمانی و دانایی وذوقی 
تولید کنندگان آن است.

وبرای رسیدن به نقطه عهد ما احتیاج به آدمی مضطر و عاجز و بحران زده 
داش��تیم و حالا برای نمایش یک فرد بحران زده، گزینه های زیادی پیش 
روی ما بود که درباره همه آن ها فکر می کردیم اما نهایتا تصمیم گرفتیم 
این آدم بحران زده دختری باشد که از سن ازدواجش گذشته و این باعث 
اضطراب او شده است. من سال ها وبلاگ های این دخترها را می خواندم 
و می دیدم که در ابتدای جوانی چقدر ش��اداب و با نش��اط هستند و بعد 
از گذش��ت چند س��ال آدم های خس��ته و بحران زده ای می شوند و مثل 
صبا کتانی های صورتی شان را به گوشه ای می اندازند. این خلاصه ای از 

عملیات فیلمنامه نویسانه برای پیدا شدن صبا بود.
چیزی که می توانس��ت فیلم را کامل کند، عمق بخشیدن به تحول 

»صبا« بود. چون به نظر می رسد تحول او کمال یافته نیست.
داستان فیلم درباره »عشق آسان نمود اول ولی افتاد مشکل ها« است. 
یعنی آدم در موقع عجز و اضطرار به راحتی عهد می بندد. اما پایبندی و 
وفاداری به عهد تازه اول عاشقی و ابتدای سختی کار است. این سختی باید 
با تمهید داستانی نمود پیدا می کرد. یعنی شخصی که با خدا عهد می بندد 
که نماز بخواند تا از بحران نجات پیدا کند، شرایط خروج از بحران برایش 
فراهم می ش��ود و او قصد عمل به وعده اش را دارد، اما  موقعیتی برایش 
ایجاد می شود که عمل به این تعهد برایش دشوار است. بستن عهد و مراجعه 
به خدا، همه تحول محسوب نمی شود. ما می خواستیم تنها بخشی از تحول 
که همان عبور از ترس و خجالت است را نشان دهیم. تنها اتفاق واقعی که 
در زندگی او می افتد همین اس��ت که این آدم در درون خودش یک گام 
به جلو بر می دارد. اودر این داستان و در نهایت به طور قطعی و یقینی نه 
ش��وهری نصیبش می شود ونه شغلی. او تنها چیزی که عایدش می شود 
یک حرکت رو به جلو و یک گام در جهت بهبود اس��ت. صبا متحول تمام 

عیار نمی شود، او یک قدم برمی دارد و تازه در آغاز راه است. 
- نمایش مفاهیم و مضامین مقدس با دشواری ها و حساسیت های 
فراوان�ی روبه رو هس�تند. پرداختن به چنین س�وژه ای آن هم در 
نخستین تجربه کارگردانی فیلم سینمایی برایتان نگران کننده نبود؟

این نگرانی را داشتم که مبادا کار سطحی و شعاری بشود و این نگرانی 
یک نگرانی معمول فیلمنامه نویسانه است. البته بنده ترجیح می دهم به 
ج��ای نگرانی، کلمه هیجان را به کار ببرم؛ هیجان روبه رو ش��دن با یک 
موضوع مقدس مثل نماز که یکی از اعمال عبادی اسلامی است. این یک 
عرصه چالش برانگیز بود که برای من بیشتر از اینکه موجب نگرانی شود 

هیجان انگیز بود. یعنی دوس��ت داش��تم که با این موقعیت طرف شوم و 
دوس��ت داشتم از پس��ش بر بیایم. خدا یاری کرد، گروه خوبی داشتیم و 

توانستیم تا جایی که وسعمان بود از پس کار بر بیاییم.
- پس از نتیجه کار راضی هستید؟

فیلم س��ازی یک کار گروهی اس��ت و از چند وجه می توان از یک 
کار س��ینمایی راضی بود. یکی از تلاشی که خود فرد کرده و یکی هم از 
هم��کاری گروه و کمکی که گروه کرده. یعنی من نمی توانم منکر نقش 
گ��روه ش��وم. گاهی اعضای گروه به من تذکرهای��ی می دادند. این ها هم 
جزء مهارت های کار اس��ت؛ این که همیش��ه در حالت آمادگی باشی که 
تذکره��ای دیگران را گوش کنی و پس از بررس��ی، ببینی که چقدر این 
تذکرات می تواند کمکت کند. از مجموعه این همکاری نتیجه ای بیرون 
آمد که بنده راضی هستم. البته الآن که به کار نگاه می کنم به برخی از 

کاستی های آن پی می برم.
مثلا چه کاستی هایی؟

یک سری نکات فیلمنامه ای است. مثلا درباره صحنه رفتن صبا به 
فرودگاه قضیه از این قرار بود که ش��خصیت اصلی داستان ما ساعت 12 
شب از خانه بیرون می رود و در آن لحظه جایی که انتخاب می کند فرودگاه 
اس��ت. اما چون زمان در این بخش فیلم خیلی دقیق مش��خص نشده، به 
نظر می رسد که موقع نماز صبح است. به همین دلیل هم مخاطب حق 
دارد که این بخش از داس��تان را غیرمنطقی بداند. اگر موقعیت زمانی به 
طور دقیق مش��خص ش��ده بود، رفتن به فرودگاه منطقی جلوه می کرد. 
شاید باید یک پلان دیگر به این صحنه اضافه می شد. در حالت فعلی به 
عناصری دیگر اکتفا کرده ام وحالا می بینم که ظاهرا خیلی کافی نیست.

در آثار قبلی شما هم، به ویژه در »بی پولی« و »وضعیت سفید« 
نگاه اجتماعی در پس زمینه ای معنوی و مذهبی غلبه داشت. آیا 

سعی کردید که همین نگاه را در »سر به مهر« هم ادامه دهید؟
فیلمی مثل »بی پولی« چون یک ور اقتصادی داشت ، بیرونی تر به 
نظر می رسید. سریال »وضعیت سفید« هم چون براساس مطالعات روابط 
انس��انی ساخته ش��ده بود بیرونی تر به نظر می رسید. اما »سر به مهر« 
چون سعی کرده درون کاوانه تر باشد از فضای اجتماعیات فاصله می گیرد. 
نمی توانم بگویم فیلم اصلا اجتماعی نیست. کما اینکه فیلمی درباره تنهایی 
هم به تعبیری فیلم اجتماعی محسوب می شود. چون خود تنهایی یکی از 
اصطلاحات دانش مطالعات اجتماعی است؛ آدم تنها و منزوی از اجتماع، 

خودش یک پدیده قابل مطالعه در جامعه شناسی است. یا مثلا مطالعات 
جامعه ش��ناختی اینترنت می تواند به این فیلم صفت اجتماعی بدهد. اما 
»س��ر به مهر« درواقع یک فیلم درون کاوانه اس��ت و تجربه برگزار کردن 
یک ماجرای درونی محس��وب می ش��ود. این فیلم هم وجه مذهبی دارد 
و هم روانشناس��انه و تاحدودی وجه اجتماعی. اما وجوه روان شناس��ی و 
مذهبی اش بر وجوه اجتماعی غلبه دارد. چون قصد ترسیم دگرگونی یک 

آدم در معیت خداوند و نماز را دارد. 
یکی از منتقدهایی که بدجوری به فیلم شما حمله کرده مسعود 
فراستی است. به طوری که اعتقاد دارد »سر به مهر« اصلا یک فیلم 

دینی نیست! شما چه پاسخی برای حرف او دارید؟
این موضوع باید بطور مبس��وط و مفهومی بحث ش��ود. باید ابتدا هر 
کس تعریف خودش را از فیلم دینی باز کند. آقای فراستی احتمالا تعریف 
خود را از فیلم دینی دارد که این فیلم در آن تعریف نمی گنجد. بنده هم 
تعریف دیگری از فیلم دینی دارم که براس��اس همان تعریف این فیلم را 
ساخته ام. در این سطح تنها بحث به این محدود می شود که بنده می گویم 
این فیلم دینی است و ایشان می گوید این فیلم دینی نیست و این بحث 
تنها در حد یک طرح ادعا باقی می ماند. بهتر اس��ت از حوزه طرح ادعا 
وارد اثبات واس��تدلال شد. این گونه باشد شمایل و جهت گفت وگو یک 

اجرای منطبق بر اصول مکالمات منطقی را خواهد داشت.  
تعریف شما از فیلم دینی چیست؟

من فکر می کنم که فیلم دینی یک ژانر س��ینمایی نیس��ت. به نظرم 
فیلم دینی فیلمی اس��ت که در راستای اعمال دینی قرار می گیرد. دین 
موضوعی نیست که تنها در یک حوزه آیین و شعائر نمود داشته باشد. دین 
در حوزه های فرهنگ، هنر، سیاس��ت، اقتصاد و... نمود دارد. یعنی وقتی 
می گوییم فیلم اجتماعی، می توانیم فیلم اجتماعی دینی داش��ته باشیم. 
وقتی می گوییم فیلمی با موضوع اقتصادی، می توانیم فیلم اقتصادی دینی 
بسازیم. خیلی از سوژه ها و موضوعات می تواند در حوزه فیلم دینی قرار 
بگیرد. موضوع این است که ما وقتی می خواهیم فیلم دینی بسازیم مانند 
این باش��د که می خواهیم یک عمل دینی انجام دهیم. مثل همه مشاغل 
دیگر که مثلا می گویند این آدم کاسب مسلمانی است. این آدم پزشک 
مس��لمانی است و در کارش اصول مسلمانی را رعایت می کند . فیلم هم 
یک شغل مثل دیگر مشاغل است. به طور خلاصه اگر موقع ساخت فیلم 
مثل یک مسلمان فکر و رفتار کنیم، فیلممان دینی می شود و سطح دینی 
بودن فیلم هم طبعا برابر با سطح ایمانی و دانایی وذوقی تولید کنندگان 
آن اس��ت. موضوع فیلم دینی بیشتر از اینکه یک موضوع سینمایی باشد 
یک موضوع دینی اس��ت. اصلا دین آنچنان بزرگ است که نمی شود آن 

را در حد یک گونه سینمایی تقلیل داد. 
با تکیه بر مفاهیم و ارزش های دینی خودمان چطور می توانیم 

آینده بهتری را برای سینما رقم بزنیم؟
س��ینما، به هر حال دارای ارکانی اساس��ی است. علم، ذوق و ایمان 
از ارکانی اس��ت که برای هر کار هنری لازم اس��ت. یعنی برای انجام یک 
فعالیت هنری ما باید هم از ذوق هنری برخوردار باشیم، هم دانا باشیم و 
هم به کاری که انجام می دهیم ایمان داشته باشیم. اگر یک فیلم بدون 
اعتقاد یا اعتقاد ساختگی ساخته شود، این از فیلم کاملا پیدا خواهد بود. 
فقر دانایی از فیلم معلوم می شود و اشکالاتی مثل شعارزدگی و سطحی 
بودن به فیلم وارد می شود. اگر در اولین قدم با خودمان بررسی کنیم که 
کاری که داریم انجام می دهیم آیا این سه شرط را داراست خود به خود 
وکاملا مجهز توی راه قرار می گیریم. وجود این سه شرط حتی مقصد ما 
را نیز شکل می دهند. پس وقتی با داشتن این سه شرط  وارد راه شویم 
خود راه به ما کمک می کند تا راهنماهایمان را پیدا کنیم و پیش برویم 

و به مقصدمان در آینده برسیم. 
الآن مشغول چه کاری هستید؟

قصد ساخت یک سریال به نام »یادش بخیر« را دارم و الان مشغول 
نوش��تن فیلمنامه آن هس��تم. موضوع این س��ریال روابط چند جوان در 

فضای سربازی است.
و به قول معروف، صحبت پایانی؟

این یک فیلم تک نگارانه اس��ت؛ درب��اره یک آدم به نام صبا . یعنی 
این فیلم برای مخاطب بیشترنمایش شمایل شخصیتی به نام صباست تا 
مشاهده یک داستان تو درتو میان چند نفر. سعی بر این بود که تماشاچی با 
فیلم برخوردی همانند برخورد یک انسان را داشته باشد. یعنی وقتی با فیلم 
مواجه می شود، گویی با یک آدم مواجه می شود. امیدوارم تماشاچی های 
فیلم وقتی این آدم )صبا( را می بینند، یا خودش��ان را ببینند و احساس 
رضایت کنند از اینکه دیده شده اند  و به آنها امید داده شده و افراد دیگر 
هم از این که با چنین آدمی آش��نا ش��ده اند و می توانند با گرفتاری ها، 
دغدغه ها، دردها، ناتوانی ها و توانایی های این آدم آش��نا شوند، احساس 
خرسندی کنند. دیدن آدم های رنجور بر پرده سینما هزینه های مواجهه 
یک آدم رنجور در واقعیت را ندارد. در سینما ما با یک مثال مواجهیم و 
به هر حال هر فیلمی فقط یک فیلم است و این فرصت امن و خوبی برای 
شناخت بیشتر همدیگر است. امیدوارم سودمندی این فیلم نصیب هر دو 

گونه ای از مخاطبین شود که ذکر کردم.
ممنون از اینکه در این گفت وگو شرکت کردید.

من هم از شما ممنون هستم.

بخش اول

چرا آدم ها از زندگی حقیقی به زندگی مجازی پناه می برند؟

با حمله های پی در پی ارتش اسرائیل به غزه، مها به همراه خاله نبیله و 
بچه ها و اسامه پیرمردی که مرد پرورشگاه است با کمک مالک چند باری 
اق��دام به ف��رار می کنند. در جریان یکی از این فرارهای ناموفق خودروی 
سواری  اسامه در مقابل چشم هایش می سوزد. نگاه اسامه برای لحظاتی با 
حس��رت به اتوموبیل در حال سوختنش خیره می شود. همگی دوباره به 
خانه برمی گردند. سرانجام مها به یکباره همه چیز را به خاطر آورد. مرثیه 

مها برای برادر از دست رفته خستگی و گرفتگی را از او می زداید و اندکی 
بعد فرار از شهر ویران شده غزه میسر می شود و ..... 

   تصویربرداری فیلم 90 دقیقه ای »راه نجات« در منطقه »صور« در 
جنوب لبنان انجام شده است و بازیگران فیلم از میان ستارگان و بازیگران 
سرشناس سینمای سوریه انتخاب ش��ده اند. دیالوگ های فیلم به گویش 
فلسطینی است و برای اطمینان از مطابقت لهجه و لباس بازیگران با گویش 
فلسطینی، »عبدالله عبدالرحیم« به عنوان متخصص گویش فلسطینی با 

گروه فیلم سازی همکاری کرده است.
در »راه نجات« نادین سلامه )مها(، امانه والي )نبیله(، وسیم وحبي 
)مالک( و پل سلیمان )اسامه( و تعدادی بازیگر کودک که همگی فلسطیني 

هس��تند نقش آفریني مي کنند. مهس��ا کرامتی که بازیگردان این فیلم 
بود درباره انتخاب بازیگران این فیلم گفته اس��ت: »بازیگر نقش اول »راه 
نجات«، نادین س��لامه، از فوق س��تاره های بازیگری جهان عرب است. به 
جز پل سلیمان)نقش اسامه( که لبنانی و کودکان که فلسطینی اند باقی 
بازیگران راه نجات سوری هستند. این فیلم از نظر ساختار، صحنه و بازی ها 
در س��طح قابل توجهی قرار دارد و به حتم پس از نمایش در میان اهالی 
س��ینما جایگاه خوبی خواهد داش��ت و در جشنواره ها نیز مورد استقبال 

 این س��خنان مهسا کرامتی قرار خواهد گرفت.«
پیش از اکران فیلم بود. پیش بینی 
کرامتی به واقعیت انجامید و »راه 
نجات« با شرکت درچند جشنواره  
معتب��ر و گرفتن جوای��ز مختلف 
نش��ان داد که از س��اختار مناسب 
و بازیگرانی توانا برخوردار اس��ت؛ 
در کن��ار کارگردان��ی که در اولین 
ساخته س��ینمایی خود نشان داد 

که بر حرفه خود تسلط دارد.
»راه نج��ات« محصول س��ال 
1390 ش��بکه جهاني سحر است 
که علاوه بر حضور در بخش مسابقه دوازدهمین جشنواره بین المللي فیلم 
مقاومت، به همراه 11 فیلم دیگر به بخش »عماد مغنیه« این جشنواره هم 
حضور پیدا کرد.  این فیلم جایزه “محمد الدوره” را هم از بیست و پنجمین 

جشنواره فیلم های کودک و نوجوان اصفهان دریافت کرد.
راه نج��ات همچنی��ن با اکران ویژه در افتتاحیه جش��نواره فیلم های 
عربی روتردام - که بیس��ت و هش��تم نوامبر س��ال 2012 در هلند برگزار 
شد- با حضور در بخش مسابقه این جشنواره جایزه بهترین فیلم داستانی 
را از آن خود کرد. جایزه بهترین بازیگر زن جشنواره هم به نادین سلامه 
بازیگر س��وری نقش مها رسید. گفتنی ا ست که پوستر دوازدهمین دوره 
این جشنواره تصویری بود از نادین سلامه در نمایی از فیلم »راه نجات«. 


